

JEAN JOUZEL

CLIMATOLOGUE & GLACIOLOGUE,
EX VICE-PRÉSIDENT DU GROUPE SCIENTIFIQUE
DU GIEC, **PRIX NOBEL DE LA PAIX 2007**



21 NOVEMBRE
EUROPEAN CONVENTION
CENTER LUXEMBOURG

JEAN JOUZEL

- Glaciologue, climatologue -
- *Glaciologist, climatologist* -

Jean Jouzel est un glaciologue et climatologue français, ancien vice-président du groupe scientifique du GIEC, Prix Nobel de la Paix 2007, conjointement avec Al Gore. Membre du comité de préparation français de la COP21, il a contribué à la ratification de l'Accord de Paris en 2015. Face au réchauffement climatique, Jean Jouzel se penche sur les solutions crédibles et les conditions d'une transition vers un Monde durable. Directeur de Recherche Emérite au CEA, Jean Jouzel a poursuivi dans cet organisme l'essentiel de sa carrière scientifique largement consacrée à la reconstitution des climats du passé à partir de l'étude des glaces de l'Antarctique et du Groenland. De 2002 à 2015, il a été vice-président du groupe de travail scientifique du GIEC (organisation co-lauréate avec Al Gore du Prix Nobel de la Paix en 2007). Conjointement avec Claude Lorius, il a en 2002, reçu la Médaille d'or du CNRS. En 2012, il a reçu le Prix de la Fondation Albert II de Monaco et le Prix Vetlesen, considéré comme le « Nobel des Sciences de la Terre et de l'Univers ». Depuis 2016, il est membre étranger de l'Académie des Sciences des Etats-Unis (NAS). Jean Jouzel est membre du Conseil Economique, Social et Environnemental (CESE) depuis 2011. Il est Officier de la Légion d'Honneur et Commandeur de l'Ordre du Mérite. En 2015, Jean Jouzel était membre du comité de préparation de la COP21.

Jean Jouzel is a French glaciologist and climatologist, he acted as vice president of the scientific group IPCC when, together with Al Gore, it became co-laureate of the Nobel Peace Prize in 2007 and was part of the French preparation group of the COP21, contributing to the 2015 Paris Agreement.

Emeritus research director at the CEA, Jean Jouzel is an expert in climate and glaciology. He has mainly worked on the reconstruction of past climate derived from the study of the Antarctic and Greenland ice. As a lead author, he participated in the IPCC reports on climate change. He has been a vice-chair of the Scientific Working Group of the IPCC (co-laureate of the Nobel Peace Prize 2007, along with Al Gore) from 2002 to 2015. From 2001 to 2008, he headed the Institute Pierre Simon Laplace. He has published over 400 articles, including over 300 international publications. His work has been recognized with awards and decorations, such as Milankovitch and Revelle medals, respectively by the European Geophysical Society and the American Geophysical Union. Together with Claude Lorius, he was awarded the gold medal by the CNRS in 2002. In 2012, with Susan Solomon, he received the Vetlesen Prize, which is referred to as the Nobel Prize for Earth sciences. Since 2009, he is the President of the association Météo et Climat, founded as French Meteorological Society. In 2015, Jean Jouzel was a member of the COP21 preparation Committee.